來自中國華人的聲音

段非常榮幸能呈遞這份提供了研究工作概述,並由在文化多樣性和社會服務領 域的專業研究員協作完成的報告。這是一份重要且合時宜的文獻,因為它讓我 們第一次聽見接受社會保健服務的華人的聲音。這份研究工作用了多種不同的 方法來傾聽華人如何尋求社會保健服務的渠道和經歷, 並採用了創新的辦法來 找尋幫助華人最有效的方法;改進的意見已傳遞給了委任于提供服務的相關人

這份報告的著重點在於來自華裔背景的人對於他們所接受到的社會保健服 務的不滿意的現象。這通常是因為有關社會服務與接觸華人的資訊來源有限, 或者是因為服務的方法沒有顧及華人的文化價值觀和語言溝通困難而造成的。 這些問題通常可以通過適度的資源索取和相關機構的努力就能容易解決。

這份報告表明英國華裔人士認為華人福利機構能給予他們提供高質素的社 會保健服務, 根據他們涉足的多個領域的參與經驗, 這些機構在社會服務消費 者的滿意程度上有正面的影響。例如,華人福利機構會在翻譯與解釋上提供說 明, 他們會對需要找到社會保健服務説明的華人提供支援以滿足他們對社會保 健服務的需求,他們甚至有時能夠在文化方面直接傳遞恰當的服務

這項研究在英格蘭地區社會服務的發展中作出了非常重要的貢獻。這些建 議勾畫出了今後提供社會保健服務的的藍圖,從而充分滿足華裔背景人群和其 他的少數民族群體的需求。

我推薦這篇報導並鼓勵大家盡可能得分享其內容。





吳美蓮博士是幾個公共機構組織的非執行董事 會成員, 其中包括女王陛下法院服務局董事會, 個NHS的心理健康信託基金的董事會並且還 是南華保健信託機構的董事會主席。她對中國 社區的服務使她於2007年獲得了OBE。吳美蓮 博士目前是倫敦南岸大學董事會的獨立總督並 且是Habinteg房屋協會的非執行董事會成員。

我們瞭解到,相比于其他社會服務 的消費者,英格蘭地區的黑人和少 數民族對提供給成人的社會保健用 歷,並且對於有關于社會服務的資 訊缺乏了解。

然而,至今仍沒有任何專注來自 華人背景對社會服務的經歷和需求 的研究調查。因此,這項研究旨在 瞭解如何改善在英格蘭地區替華人 是供的社會保健服務。

我們以詢問的方式得知他們在 社會保健服務中的經歷從而瞭解在 華裔背景人群眼裡,什麼樣的社會 服務是不如人意的。

Biographies

Prof. Fiona Irvine

registered nurse and has a Master's degree in health promotion and health education and a PhD in from various sponsors.

Nursing. She has secured research funding Her research is primarily focused on

language and cultural awareness and the organisation and delivery of health and social care services. Fiona is currently the Jenny Jones

Professor of Nursing at the University of Birmingham.

Professor Fiona Irvine Professor in Nursing Department of Nursing School of Health and Population Sciences College of Medical & Dental Sciences

Birmingham

B15 2TT E-mail: f.e.irvine@bahm.ac.uk

Irvine教授是一名註冊護士, 她的碩士課程主修促進健康教育, 博士課程主修護士學。她的學術研 究和發表文章,主要是關於提高語 言和文化意識,及醫療和社會服務 研究基金。Irvine教授現在擔任伯 明翰大學護士學教授一職。

Dr. Martin Partridge

Martin has worked orofessionally for many years with people with earning disabilities and has a PhD in disability studies.

His research interests are focused on disability and culture and the development of social care and social work services. Martin has conducted research in China and involvement in Chinese culture has enabled him to spend time in Beijing in developing contacts with disability

services. He has been involved in research

at the University and independently with

Dr. Martin Partridge Lecturer and Researcher in Social Care and Social Work Fellow of NIHR SSCR Faculty of Health Sciences

Chinese services in England.

Staffordshire University Brindley Building Leek Road Stoke-on-Trent ST4 2DF Tel: +44 1782 294034 E-mail: m.partridge@staffs.ac.uk Personal links (All views are my own)

http://martinpartridge.blogspot.co.uk/ Twitter: https://twitter.com/Cross_Cultures

年從事與智障人士有關的豐富工作 疾學和文化背景與社會關懷及社會 工作服務的發展。馬丁已經在中國 進行了這方面的相關研究,他對中 國文化的參與與深入了解給了他更 多的機會和時間在北京發展與開拓 殘疾服務的聯繫。他曾參與大學的 和獨立機構組織地有關中國社區服 務在英國的研究項目

Dr. Echo Yeung

Echo has worked as a social worker in Liverpool for many years. Her research interests lie in the field of health and social

care of minority ethnic groups. She has been involved in a number of research projects that aim to improve health and social care services for the Chinese community in England.

She has also conducted a number of studies to explore different ways to involve service users and carers from minority ethnic communities in the training of social work students.

Dr Echo Yeung Senior Lecturer in Social Work Fellow of NIHR SSCR Liverpool John Moores University 79 Tithebarn Street Merseyside L2 2ER Tel: 0151 231 4097 E-mail: y.yeung@ljmu.ac.uk

Chinese Voices of Social Care:

Report on the factors that contribute to the levels of satisfaction with social care for physical disabilities amongst people from Chinese backgrounds in England

Professor Fiona Irvine, Dr. Martin Partridge & Dr. Echo Yeung

會服務。她最近成功修讀的博士課 程,目的是希望改善英國提供華人 的心理及精神健康服務

Contacts UNIVERSITYOF

National Institute for Health Research **NHS National Institute**

for Health Research Room 132 Richmond House 79 Whitehall London SW1A 2NS

Birmingham B15 2TT

College Road Staffordshire

ST4 2DE

Report produced by: wider**impact** www.widerimpact.com

This report presents independent research funded by the NIHR School for Social Care Research. The views expressed in this publication are those of the authors and not necessarily those of the NIHR School for Social Care Research. 本報告介紹了NIHR學校社會關懷研究資助的獨立研究。本出版物中表達的觀點屬於作者的,並不一定代表NIHR學校社會關懷研究的觀點。

Giving Chinese people a voice It is with great pleasure that I present this

居住在英格蘭地區身體不

健全的華人對社會服務質

菲奧娜・歐文教授,馬丁・派特裡奇博士和

素的滿意度報告

楊月華博士

team of researchers with expertise in the areas of cultural diversity and social care. This is an important and timely document which for the first time, gives a voice to people from Chinese backgrounds who

work that was undertaken by a collaborative

receive social care services. The research used a variety of methods to hear about people's experiences of accessing they can support people who need help to and receiving social care services and used innovative approaches to make sure that good practice was identified; and suggestions for improvement were passed on to the people who commission and provide services

FOREWORD Dr. Mee Ling Ng OBE

The report highlights some areas where people from Chinese backgrounds feel less than satisfied with the social care services that they receive. Often this is to do with limited information about services and how they can be accessed; or the provision of services that do not take account of people's cultural values or linguistic diversity. Mainly, these are

concerns that with a modest amount of report which gives an overview of the research resource or effort could easily be resolved.

> The report indicates that very often Chinese welfare organisations are at the heart of social care services that are considered to be high quality. These organisations have a positive impact on service users' level of satisfaction due to their involvement in a number of areas. For example, Chinese welfare organisations can help with translation and interpretation, find the social care services that meet their particular needs and some can directly deliver culturally appropriate services.

> The study makes an invaluable contribution to the development of social care services in England. The recommendations present an opportunity to shape the future delivery of social care services so that the needs of people from Chinese backgrounds and indeed from other minority ethnic groups are accommodated adequately.

I commend this report to you and encourage you to share its contents as widely as possible.



Dr. Mee Ling Ng OBE

Dr. Mee Ling Ng was a Non-Executive Director on the Board of several public bodies including Her Majesty's Courts Service Board, two NHS Mental Health Trusts and was Chair of the Board of Southwark Primary Care Trust. She received an OBF in 2007 for services to the Chinese community. She is urrently an Independent Governor on the Board of London South Bank University and a Non-Executive Board member of Habinteg Housing Association.

We know that people from black and minority ethnic (BME) groups in England have lower levels of satisfaction with adult social care services than other service users. They are known to have less contact with services, experience prejudice and suffer from a lack of information about services.

However, there has not been any research on social care that focuses on the experiences and needs of people who are from Chinese backgrounds. Therefore this research aimed to provide understanding of how to improve social care services for people from Chinese backgrounds in

We asked people about their experiences





of social care to understand what services are considered to be less than satisfactory by people from Chinese backgrounds.

Research

We asked people from Chinese backgrounds directly about their experiences through face to face interviews in the language of their

We also got people together in focus groups so that they could discuss what we found out in the interviews. Two of these group meetings were run in Cantonese and one in English.

We also held a World Café event in Birmingham where service users and service providers from across England came together to talk about the research findings and put forward realistic and practical recommendations about how social care services for people from Chinese backgrounds could be improved.

Research Participants

In total, 15 Chinese women and 11 Chinese men with physical disabilities took part in the research. They were aged between 18 and 70, had a physical disability and were in receipt of social care services at the time of the research.

Most participants were immigrants, and originated from Hong Kong, Mainland China, Singapore and Malaysia; 4 were born in the UK. Participants lived in different parts of England including Birmingham, London, Manchester, Merseyside and Newcastle.

Most participants lived in the community; 3 lived in care homes.

Access to social care services was very difficult

Many of the participants had trouble getting access to the services that they needed, mainly because they didn't know what was

"First, it is because I did not know what service was available; I just knew that I could try but I didn't know what exactly I should be

In fact some people didn't manage to get help until they reached crisis point. For example, according to one participant of the English

"...it seems the only way you would get help would be if you were hospitalized and then you would have the service ... I think I need to get myself into the system!" (name)

Knowledge of personal budgets

Personal budgets were introduced in 2008 to give people more Cecelia's carer said:

helping her out with cooking, cleaning, shopping, so without the

they did not know how they could be used flexibly.

Coping Strategies

Some people found it very difficult to access services and they resorted to paying for someone privately for their care. Others had to seek help from their family and friends when support from social services could not fully meet their needs.

My husband had to resign from his job in order to look after me. He keeps me company, cooks for me, washes my clothes. You know when I first came out of hospital; I couldn't do anything to prepare for my meals. He does the housework, because I can easily get an infection, he cleans the house thoroughly, he cleans the house all the time, cooking, shopping, taking me to see the doctor, physiotherapy. He waits for me outside for a whole hou<mark>r.</mark>

vith interpretation

and buy stuff for me

Key points from the research

Language and terminology use has a profound In some cases people have reached a desperate

receive services

• Double tap for a full-screen.

surprise.

Augmented Reality (AR)

Download our free app to your smartphone or tablet and bring this document to life using the power of a new technology called Augmented Reality (AR). To access the bonus

content follow these instructions:

• Download the ooh-AR

app from the App Store (Apple) or Google Play (Android). • Open the app and point your

device at the photo on the

right – and wait for the



Augmented Reality services by OOMAR.com

邊的照片, 便可等待驚喜出現

• 雙點擊便可轉為 全屏幕

有些人認為去嘗試需求接觸社會保健服務非常困難,因此 他們採用私人雇傭的方法得到照料。其他人在社會服務 中心的支援不能完全滿足他們需求的情況下,尋求來自家 人和朋友的幫助。

如要進入更多有關此 項研究的內容,請按 「我的丈夫為了照顧我不得不辭去他的工作。他一直陪著我, 照以下說明操作 我做飯,幫我洗我的衣服。你知道,當我初出院的時候,我完全沒有 從蘋果售賣網 任何能力準備自己的一日三餐。因為我很容易就感染了, 所以 (Apple App Store) 或

直是他在做家務。是他一個人在打掃房間。一直以來, 都是他在 打掃清潔,做飯,買東西,帶我去見醫生,做物理冶療。做物理冶療 的時候他會在外面等我整整一個小時」。

是我的朋友們幫我 翻譯,為我買東西。

(智能手機或平板電腦) 對準左

• 打開應用程式,並用閣下的裝置

閣下可下載免費的應

用程式到您的智能手

機或平板電腦使這份

文件更有生命,此項

現實的力量。

谷歌播放 - 安卓

(Google Play - Android)

T載 ooh-AR的應用程式

新的技術是稱為增強

我們以面對面訪問的形式,讓被訪問者自 主選擇採訪語言,直接訪問華裔背景人仕 對於使用社會保健服務的相關經歷。我們 也把被訪問者分成不同的小組集中探討我 們在採訪過程中的發現和成果。其中,有 兩組以廣東話進行的小組討論,另有一組 以英文進行小組討論。我們也在伯明罕舉 辦了一次「世界咖啡會議」,其中橫跨英 格蘭各個地區的服務中心與社會服務的消 費者聚在一起探討研究成果,並對如何提 高對華裔背景人群的社會保健服務提出了 符合實際且又有可操作的前瞻性建議。



萨裔背景人群對於成人社會保健服務不得不說的話

最開始時,嘗試尋求管道接觸社會保健服務非常困難:

們不知道什麼對於他們是可使用的服務資源。

大多數人在嘗試接觸服務的時候遇到困難, 主要原因是他

劉先生說:「第一是因為我以前不知道可以獲得什麼樣的

服務;我只知道我可以嘗試但是並不瞭解我到底應該可以

事實上有些人當他們面臨困景和危機時才去尋求服務。

「...你能獲得服務的唯一辦法好像就是,如果你生病住院

了,你會得到這種服務.....我認為我需要參與到這個體系

總計,有15名有肢體障礙的中國女性和11名有肢體障礙的中國男性參與了此次研 究。年齡跨度在18歲至70歲之間,並且他們在參予這個研究活動同時正接受社會

大多數參與者都是源于香港,中國大陸,新加坡和馬來西亞的海外移民; 少數在英國 出世。參與者在英格蘭各個地區居住,包括伯明罕,倫敦,曼徹斯特,默西塞德郡和紖 卡斯爾。大多數參與者住在社區裡;其中有3個住在護理中心。

What Chinese people have to say about adult social care services

at the beginning:

available to them. Mr Lau* said:

asking for."

speaking focus group:

control over the social care they receive. They can be used in a variety of ways to directly meet people's needs for social care. As

"Personal budgets allow her to hire Chinese domiciliary care; it is budget she wouldn't be able to do anything ...there was nothing bad, everything is good about personal budgets."

However, many people had had not heard of personal budgets and

Language difference is a barrier

For people whose English is limited, language difference can cause major difficulties when accessing and receiving services. Mr Yan had to rely on an acquaintance for help:

know what is a social worker, I only knew that she worked for the government, my boss's wife told me ...but at the beginning, I did not understanding anything they said."

"At the beginning, I didn't know she was a social worker, I didn't

Although translation and interpretation services are available, it was often difficult to find an interpreter.

Quality of Services

When services were seen to fall short this was mainly put down to the attitude of care workers, for example, Ah Fong said:

"I just felt they (Social workers) were treating me like you know; you're just another one of these hopeless cases...

But many people like Mei Ling, said that they genuinely appreciated the help that they received from social care services:

"I am really happy with the domiciliary care services, there is nothing need to improve. I am really happy with the services the government provides us. I am really satisfied with it. You know we should not keep pushing for more."

Unfortunately this positive view was not reflected by people who lived in care homes, which could not provide adequately for the cultural needs of Chinese people, such as their food preferences.

I will rather dig into my own

pocket to pay someone to look after my mother.

People from Chinese backgrounds want social

cultural diversity. Their level of satisfaction with

accessing services, the attitudes displayed by

services is influenced by experiences of

effect on levels of satisfaction. Poor

can affect their well-being. A clear

understanding can mean that people from

Chinese backgrounds don't engage with social

care services and become self-reliant, and this

communication strategy that takes account of

the verbal and written languages used by the

diverse set of Chinese communities in England is

about available services

care input that values the individual and respects

care workers, the cultural and linguistic sensitivity

of services and the ease of access to information

Successful Services

Ah-Shan, is about fifty years old. She is a wheelchair user and has lived in sheltered accommodation for ten years. She refers to herself as Chinese and originally comes from the south of mainland China. She mainly speaks Cantonese and has little understanding of the English language.

Ah-Shan lives in her own, one bedroom apartment and is supported by housing assistants who help her with managing appointments, translating letters and paying her bills. Her sister also provides support and helps her with shopping. Ah-Shan has been able to use her personal budget to

employ Ling, a Cantonese speaking domiciliary care worker. Ling helps Ah-Shan with personal care, preparing and cooking meals and cleaning her home.

Ah-Shan says that the personal budget has helped to give her the independence she needs to be able to stay in her

People from Chinese backgrounds generally

services and some do not expect to receive any

service at all. For some, these expectations result

do not have high expectations of social care

in high levels of satisfaction but for others it

It is often a complicated process for people

from Chinese backgrounds to access social care.

situation, such as hospital admission, before they

Chinese Welfare organisations play a crucial

services. Modest additional resourcing of these

services would have a meaningful impact on the

well-being of people from Chinese communities

who are in need of social care services.

role in signposting, brokering and providing

appropriate, culturally sensitive social care

means disengagement from services.



阿珊, 大約五十歲左右。她是一個輪椅使用者, 在 庇護的住所居住了十年。她指自己是中國人, 最初 來自中國大陸的南部。她主要講廣東話, 而對英語 的瞭解不多。阿珊是獨居的, 她住在一間臥室的 公寓, 由房屋助理作支援,幫助她管理約會、 翻譯信件和替她繳付帳單。她的妹妹亦會提供支援 個人護理、準備和燒菜做飯及家居清潔。阿珊說 個人預算有助於她能夠獨自安在她自己的家中。

成功的服務

「我寧願自己掏錢去支付別 人來照顧我母親」。

華裔背景人群想要社會保健服務能注重個體和 尊重文化多樣性。影響他們對服務滿意度的原 因分別是:嘗試尋求社會保健服務的經歷,社會 服務人員的工作態度,社會保健服務在處理文 化和語言上的靈敏度,以及這個人群在接觸相 關可利用服務的資訊時的便捷程度。

的影響。語言溝通有困難意味著一些華人不能 治療 完全使用社會保健服務,並且在此之間會變得 自恃,這會影響到他們的健康。我們需要一個 青晰明確協助華人溝通的策 略, 並要考慮到口 頭與書面語言的使用,能順 暢的在英格蘭地區 不同的中國社區之間被廣泛運用。

華人普遍對社會保健服務沒有很高的期望, 甚至有些不指望得到任何保健服務。對於一些 人來說,這種期望不大的態度,只會令他們容易 滿意社會保健服務

但對於另外一些人來說,那代表著他們完全不 會使用社會保健服務

華人通過各種渠道去接觸社會保健服務的過 程通常是很複雜的。他們常常在面臨極度困景 語言和專業術語的運用在滿意度有意義深遠 時,才可以接受社會保健服務。例如,需要住院

> 華人福利機構在提供適宜的具有文化敏感性 著指明方向,中間媒介的作用。若這些機構能 獲得適度的額外資源,會對需要社會保健服務 的華人有很大的幫助

個人社會保健服務預算的概述

尋求什麼服務。

當中!」(劉先生)

比如,根據劉先生所述

2008年英國政府旨在賦予更多的社會保健服務的自主權 上推出了個人社會保健服務預算。這項預算能根據多種 不同的方法直接滿足人們對於社會服務的需求。就如同 塞西莉亞的看護者所述:

「個人社會保健服務預算允許她雇傭有中國背景的家庭 看護;這在做飯,打掃清潔,購物上給予了她幫助。所以說 如果沒有個人社會保健服務預算,她不能做任何事。個人 社會保健服務預算沒有什麼負面效果,都很好...

然而,許多人在從未聽過個人社會保健服務預算,更不知道 要如何如何靈活運用它們。

社會保健服務的質素

一名翻譯員

語言差異是障礙

賴于一個熟人的説明:

告訴我的。……但是最開始的時候,

我完全聽不懂他們說的每句話」。(嚴先生)

當服務質素下降時,主要原因歸結在社會工作人員的態度,例 如,阿方說:

對於英語能力有限的人來說,尋求接觸和接受服務的過程

中主要困難的造成都來自于語言差異。嚴先生不得不依

起初,我不知道她是個社會服務人員,我不知道社會服務人

員是什麼,我只知道她是為政府工作,這還是我上司的妻子

儘管政府有提供傳譯和翻譯服務,實際上卻常常很難找到

「我只是覺得,你知道,他們(社工們)對待我就像你只是另一 個渺無希望的案例一樣...」

但是也有許多人像美玲一樣,他們由衷得感謝他們所接受的 社會保健服務

「我對家庭護理服務真的很滿意,沒有什麼需要被提高的了 對於政府提供給我們的服務,我也感到很開心。我真的對 此十分滿意。你知道我們不能一直施加壓力去索取更多。」

*All names have been changed.

* 所用名字均為化名。